


Παραθετικά 
Δευτερόκλιτα Επίθετα:
ὁ -ος , ἡ -η / ἡ -α /τό –ον
Ὁ δίκαιος ἡ δικαία το δίκαιον
Επίθετο αρσενικού γένους: -ρος  ή  φωνήεν + -ος (π.χ. δίκαι-ος, νέ-ος, σκαι-ός) =>  θηλυκό σε –α 
Π.χ. ὁ πονηρός ἡ πονηρά τό πονηρόν
        ὁ φαιδρός ἡ φαιδρά τό φαιδρόν
        ὁ νέος         ἡ νέα     τό νέον
…………………………………………………………………………………………
Β΄ κλιτα επίθετα (-ος, -η/α, -ον)
-ώτερος /ρα/ρον          και –ώτατος, -ωτάτη,  -ώτατον

Σχηματισμός παραθετικών σε – ώτερος   & -ώτατος

	Επίθετο αρσενικού γένους σε    -βραχύ φωνήεν +-ος > Σ.Β.  –ώτερος, -ωτέρα, -ώτερον  ΥΒ. >  -ώτατος, -ωτάτη, -ώτατον

           (βραχέα φωνήεντα: ε. ο, α, ι, υ).




Δηλαδή 
νέος >  νεώτερος νεώτατος      σοφός >  σοφ - ώτερος        σοφ- ώτατος
·  -ιος, -ικος,  -ιμος, -ινος    - ιτος   &   ἄκριτος
τίμιος –τιμιώτερος –τιμιώτατος, πλούσιος –πλουσιώτερος –πλουσιώτατος
πρακτικός –πρακτιώτερος-πρακτικώτατος 
χρήσιμος-χρησιμώτερος –χρησιμώτατος

· -αλος, -ανος, -ατος, -αρος ( εκτός από φλύαρος, ἀνιαρός, λαρός, ψαρός που σχηματίζουν με –οτερος, -οτατος)

Δηλαδή
ὁμαλός -ὁμαλώτερος -ὁμαλώτατος
ἱκανός –ἱκανώτερος-ἱκανώτατος
δυνατός – δυνατώτερος –δυνατώτατος

· -υρός ( Εξαίρεση ἰσχυρός > ἰσχυρότερος ἰσχυρότατος)
Π.χ.
βδελυρός>  βδελυρώτερος, βδελυρώτατος

βλοσυρός –βλοσυρώτερος –βλοσυρώτατος

· υχος: ἥσυχος -ἡσυχώτερος -ἡσυχώτατος αλλά και ἡσυχαίτερος ἡσυχαίτατος

Προσοχή!!
(Συμπληρώνουμε τον κανόνα στο βιβλίο της Γραμματικής Οικονόμου /σχολικό εγχειρίδιο)

κενός, στενός, ξένος : -ότερος, -ότατος
κενός (κενfός) –κενότερος –κενότατος
στενός (στενfός)  –στενότερος –στενότατος

…………………………………………………………………………………………..
 Σχηματισμός   παραθετικών σε – ότερος  & -ότατος

Προσοχή!!!!
	«θέσει μακρά»
         βραχύ φωνήεν + 2 σύμφωνα ή διπλό (π.χ. ξ, ψ,ζ) => -ότερος, -ότατος 



Παράδειγμα 
 θερμ-ός  > θερμότερος   θερμότατος
ἔνδοξ-ος > ἐνδοξότερος , ἐνδοξότατος

	Σύνθετα επίθετα με β΄συνθετικό τις λέξεις: ψυχή, κίνδυνος, κῦρος, νίκη, θυμός, τιμή, λύπη  (π.χ. εὔθυμος, φιλόνικος, εὔψυχος, ἔντιμος)  σχηματίζουν παραθετικά σε –ότερος  και  -ότατος 





Παράδειγμα 
 εὔθυμος > εὐθυμότερος     εὐθυμότατος
εὔψυχος > εὐψυχότερος     εὐψυχότατος
Προσοχή!!!!!!
ἔντιμος (σύνθετη λέξη ἐν + τιμή) > ἐντιμότερος ἐντιμότατος 
ενώ 
δόκ –ιμος (απλή λέξη με παραγωγική κατάληξη –ιμος) 
δόκιμος > δοκιμώτερος δοκιμ-ώτατος

	ἀνιαρός, φλύαρος, ἰσχυρός, τρανός, ψιλός, λιτός, λαρός, ψαρός, (γρυπός, μανός, σιμός) σχηματίζουν παραθετικά σε –ότερος   -ότατος



Παράδειγμα 
ἱσχυρός > ἰσχυρότερος   ἰσχυρότατος 
…………………………………………………………………………………………
Γ΄κλιτα επίθετα
 -έστερος  -έστατος
1. –ων, -ων –ον 
Θέμα γενικής ενικού + -έστερος, -έστατος
εὐδαίμων (  τοῦ εὐδαίμονος): εὐδαιμονέστερος εὐδαιμονέστατος
σώφρων ( τοῦ σώφρονος):σωφρον-έστερος σωφρονέστατος
2. –ης , -ης—ες
π.χ. 
           ἀληθής –ἀληθέστερος –ἀληθέστατος
          ψευδής –ψευδέστερος –ψευδέστατος
 Ομοίως  σχηματίζουν  τα παραθετικά τους σε –έστερος  και –έστατος το επίθετο πένης και οι επιθετικοποιημένες μετοχές  ἄσμενος και ἐρρωμένος
Παραδείγματα 
πένης> πενέστερος   πενέστατος
ἄσμενος > ἀσμενέστερος ἀσμενέστατος & ἀσμενώτερος ἀσμενώτατος
ἐρρωμένος > ἐρρωμενέστερος ἐρρωμενέστατος
…………………………………………………………………………………….
Γ΄κλιτα  επίθετα  σε –ύς, -εῑα, -ύ
Σχηματίζουν παραθετικά  σε –ύτερος και –ύτατος
ὀξύς > ὀξύτερος ὀξύτατος
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